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Vážená paní předsedkyně, 

reaguji na Váš dopis ze dne 10. května 2023 týkající se problematiky regionů 

v transformaci. 

Vážím si Vaší snahy pomoci strukturálně postiženým regionům a zájmu o jejich 

budoucnost. Seznámil jsem se i s 20 doporučeními Senátu pro strukturálně postižené 

regiony, které v roce 2019 obdržela minulá vláda. Některé body plně konvenují 

s aktuálním Programovým prohlášením vlády. Naše vláda si je plně vědoma důležitosti 

řešení problémů, které dlouhodobě sužují Karlovarský, Moravskoslezský a Ústecký 

kraj. Proto je také odstraňování rozdílů mezi regiony jedním z našich hlavních cílů. 

Neřešení problémů by mohlo zvětšovat rozdíly mezi regiony, vést k politické 

radikalizaci obyvatel. Myslím si, že naše vláda, pokud to dosud složitá situace, spojená 

s dozvuky pandemie koronaviru a s výraznými dopady ruské agrese včetně 

energetické krize, umožňovala, dbá i na problémy regionů.  

Důraz, který dává vláda na řešení problémů jednotlivých regionů, ukazují i pravidelná 

výjezdní zasedání vlády. První výjezdní zasedání vlády proběhlo v regionu, který Senát 

ve svých doporučeních zmínil jako strukturálně znevýhodněnou oblast, tedy na 

Jesenicku. Druhé výjezdní zasedání spojené s jednáním vlády s krajskými radami 

a starosty proběhlo v jihočeském Vimperku. Další výjezdní zasedání budou následovat. 

Snažíme se však k problémům regionů přistupovat systémově. Nemůžeme snadno 

měnit taková existující pravidla, která se týkají i dalších regionů, které ale čelí jiné 

struktuře problémů. Příkladem může být snaha Ministerstva pro místní rozvoj (MMR) 

o zlepšení situace v oblasti bydlení či v oblasti veřejných zakázek. Nástroje MMR, jako 

je například Strategie RE:START, jsou Vám jistě známé. Strategie již alokovala 

do postižených regionů finanční prostředky v celkové výši 10,74 mld. Kč a je vyčleněno 

dalších 25,4 mld. Kč. 

Pro situaci zmiňovaných regionů byly vytvořeny fondy EU, které byly zmíněny v minulé 

korespondenci. Zaměření fondů EU je schvalováno na mezinárodní úrovni a je 

výsledkem široké politické diskuze. Zároveň o podporu volají i regiony, které sice 

strukturálně postižené nejsou, ale čelí mnohem většímu populačnímu růstu, a tak 



potřebují zvyšovat kapacity všech sociálních zařízení od mateřských školek po domovy 

seniorů. 

Zřídili jsme také tematickou skupinu Národní ekonomické rady vlády (NERV) s názvem 

„Regionální rozdíly“. Ta má za cíl navrhnout nejvhodnější řešení pro sociálně postižené 

regiony a pro svou analýzu samozřejmě využívá všechny dostupné dokumenty, které 

v této oblasti již vznikly. Věřím, že na červnovém plánovaném jednání NERV obdržíme 

návrhy, které si vláda následně osvojí a bude je realizovat. Rádi Vašeho zástupce 

s konkrétními návrhy přizveme na jednání této pracovní skupiny.  

Důležité jsou investice, a to jak ty veřejné, tak soukromé. Stát investuje rekordní peníze 

do výstavby dopravní infrastruktury (letos 150 mld. Kč), ale zároveň pracujeme 

na podpoře soukromých investic. Příkladem může být to, co jsem osobně viděl při 

návštěvě na Cínovci, kde se rozvíjí přípravy na těžbu a zpracování lithia, což je 

pro region velmi důležitá investice. Pro celou Českou republiku je zásadní udržet si 

celý technologický cyklus výroby aut, při které bude stále zásadnější výroba baterií.  

Obecně firmy mohou žádat o investiční pobídky, které podléhají zákonu o investičních 

pobídkách. Tento zákon je v letošním roce novelizován, aby systém efektivněji 

a transparentněji podporoval projekty s vysokou přidanou hodnotou, které budou 

výnosné, a tím i prospěšné pro celé regiony. Vláda již rozhodla o podpoře dvou 

konkrétních projektů realizovaných ve strukturálně postiženém Ostravsku. V prvním 

případě se jedná o výstavbu technologického centra pro vývoj světelné techniky 

zejména pro automobilový sektor firmy Prettl Lighting & Interior v Ostravě za 62,11 

mil. Kč, a ve druhém o investici ostravské firmy ŠKODA EKOVA ve výši 161 mil. Kč 

do rozšíření výroby kolejových vozidel o nové tramvaje. Obě investice mají vytvořit 

v souhrnu 188 kvalifikovaných a nadprůměrně finančně ohodnocených pracovních 

míst. 

Jistě víte, že ty nejpalčivější problémy se nedají vyřešit přes noc, a proto systematicky 

pracujeme na zjednodušování a zlepšování vícero oblastí života občanů. 

Zjednodušujeme podmínky pro malé a střední podnikatele. Zvýšili jsme limit 

pro povinnou registraci k DPH, snížili jsme pokutu za pozdní podání kontrolního 

hlášení, zrušili jsme zákonnou povinnost elektronické evidence tržeb a mnoho dalších 

opatření, které prospějí ekonomice v regionech. Dále děláme úpravy v oblasti zdravotní 

péče, aby se zvýšila dostupnost praktických lékařů a dostupnost léků. V oblasti školství 

chystá pan ministr Bek změny, které povedou k úpravám středního vzdělávání, aby 

byly lépe reflektovány aktuální potřeby a také změny v oblasti vysokého školství. 

Důležitá je i dynamika problémů – vláda hned na začátku musela řešit sociální dopady 

rostoucích cen energií, pomoc a řešení byla požadována nejen od občanů, ale také 

od malých, středních i velkých firem. To jsme zvládli, v České republice nedošlo 

k sociálnímu otřesu, ceny již klesají, rovněž inflace zpomaluje. Neřešení energetických 

otázek by dopadlo na celou zemi a možná o to tíživěji na regiony stižené strukturálními 

problémy.  



Vážená paní předsedkyně, věřím, že do konce volebního období díky systémovému 

přístupu k regionům, který tato vláda preferuje, uvidíme reálné pozitivní výsledky. 

S pozdravem 
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